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افزایش 50درصدی 
بودجه زنان 

برنامه های ویژه حمایتی از زنان 
بدسرپرست و زندانی اجرا می شوند

هرسال فصل بررسی بودجه کل کشور که از راه 
می رسد، دغدغه مندان حوزه زنان انتظار دارند 
دولت ها با نگاهی ویژه بــه این بخش، موجبات 
رشد و پیشرفت زنان را در جامعه فراهم کنند. 
به گفته انســیه خزعلی، معــاون رئیس جمهور 
در امور زنان و خانواده در حاشــیه جلسه هیأت 
دولت، بودجه زنــان و خانواده در ســال آینده 
حدود 50درصد افزایش یافته است. او در تکمیل 
ســخنش، این نکته را هم یادآور شده که حتی 
یک درصد از بودجه همه دستگاه ها هم قرار است 
به زنان و خانواده اختصــاص یابد. البته رئیس 
فراکسیون زنان و خانواده مجلس شورای اسلامی 
می گوید درست است که براساس این پیشنهاد 
تمامی دستگاه های اجرایی مکلفند تا یک درصد 
از اعتبارات هزینه ای خــود را در امور مربوط به 
زنان و جمعیت هزینه کنند، اما اجرای این بند 
هم با چالش هایی همراه است که مهم ترین آن، 
همین عبارت تا یک درصد است. با وجود کلمه 
»تا«، دســتگاه ها موظفند از صفر تا یک درصد 
اعتبارات خود را به این بخش اختصاص دهند که 
درواقع اعتبار چشمگیری هم نمی شود؛ بنابراین 
اگر دولت می خواهد دستگاه ها به صورت قطعی 
یک درصد اعتبــارات خود را بــه موضوع زنان 

اختصاص دهند، لفظ »تا« باید برداشته شود.
لایحــه بودجه۱۴0۲ نشــان می دهــد دولت 
مجموعا خواســتار 5۷میلیارد و۹۴0 میلیون و 
۷00هزار تومان بودجه برای اعتبارات هزینه ای 
و تملک دارایی ســرمایه ای معاونت امور زنان 
و خانواده ریاســت جمهوری شــده اســت که 
این رقم در قیاس با آنچه ســال قبل در لایحه 
بودجه پیشــنهاد شــده بود، خبر از رشد بیش 
از 50درصدی بودجه ایــن معاونت می دهد. در 
لایحه بودجه۱۴0۱، مبلــغ ۳۸میلیارد و500 
میلیون تومان بودجه بــرای معاونت امور زنان 
و خانواده ریاســت جمهوری پیشنهاد شده بود 
که نهایتا ۳۸میلیارد و۲0۱میلیون و ۴00هزار 
تومان آن مصوب شــد. گرچــه خیلی ها حالا 
معتقدند بودجه پیشنهادی برای معاونت امور 
زنان و خانواده ریاست جمهوری در سال۱۴0۲ 
کم سابقه و اتفاقی مثبت در حوزه زنان و خانواده 
اســت، اما رئیس فراکســیون زنان و خانواده 
مجلس شورای اسلامی معتقد است این بودجه 
باز هم اندک است. او می گوید: »در بودجه امسال 
حوزه زنــان به برخی موضوعات توجه نشــده؛ 
بنابراین نه تنها بودجه مجزایی به آنها اختصاص 
نیافته، بلکه بودجه ســال های گذشته آنها هم 
حذف شده است؛ مانند موضوع زنان سرپرست 
خانوار یا دختران در معرض آسیب و آسیب دیده 
که ۲سال گذشته در قوانین بودجه ای وارد شد، 

اما امسال حذف شده است.«
معاون زنان و خانواده ریاست جمهوری هم این 
موضوع را قبول دارد »برخی از ردیف های بودجه 
در لایحه بودجه امســال دیده نشده که پیگیر 

هستیم تا این اعتبارات نیز مدنظر قرار بگیرد.«
خزعلی با بیان اینکه بودجه معاونت زنان امسال 
برخلاف سال گذشته در ردیف بودجه مستقلی 
دیده شــده و وضعیت بهتــری دارد، می گوید: 
»با شــرایط فعلی بودجه معاونــت می توانیم 
عملکرد بهتری در حوزه زنان و اجرای طرح ها و 
برنامه های خود داشته باشیم.« به گفته او، توجه 
به زنان بدسرپرست یکی از اولویت های معاونت 
زنان و خانواده ریاست جمهوری است؛ چون در 
قانون برای زنان بد سرپرست هیچ شرایط ویژه ای 
دیده نشده اســت و ما تلاش می کنیم در قانون 
حمایت هایی را برای این زنان تعریف  و نیازهای 

شغلی و مالی شان را رفع کنیم.
اینطــور کــه معاونــت زنــان و خانــواده 
ریاست جمهوری بیان داشته، قرار است در سایه 
حمایت های دولت فصل تازه ای از زندگی برای 
زنان آســیب دیده از اعتیاد و زندان باز شود.»با 
ســتاد مبارزه با مواد مخدر برخی از آسیب های 
زنان را عهده دار شــدیم و برای رفع آنها برنامه 
و طرح ارائــه می دهیم و نظارت بر اجرایشــان 

خواهیم داشت.«
براســاس گفته های خزعلی، معاونت زنان قرار 
است امسال اقدامی جدی و اساسی برای زنان 
آزاد شــده از زندان انجام دهد تا در ســایه این 
حمایت ها بازگشــت زنان به زنــدان هم کمتر 
شود.  »بیشترین آســیب هایی که متوجه زنان 
زندانی اســت این اســت که بعد از پایان دوره 
محکومیت به دلیل اینکه ســابقه ای برای آنها 
ایجاد شــده، هیچ زمینه  کاری برایشان فراهم 
نمی شود؛ لذا تلاش ما این اســت که با کمک 
کارآفرینــان زن و خیرین، این زنــان را تحت 

پوشش قرار دهیم.«
فاطمه مقصــودی، عضــو فراکســیون زنان 
مجلس شورای اسلامی هم می گوید: »امروز با 
آسیب هایی در سطح جامعه مواجه هستیم که 
دلیل شان کوتاهی های صورت گرفته در حوزه 
زنان اســت؛ بنابراین یکی از دغدغه های اصلی 
فراکسیون زنان مجلس این است که به جامعه 
بانوان در لایحه بودجه۱۴0۲ نگاه ویژه ای شده 
و از زنان جامعه حمایت شود؛ چراکه تا به امروز 
جامعه از کارهای بــر زمین مانده در این بخش 

آسیب دیده است.

فاطمهعسگرینیاپیگیری
روزنامه نگار

ماجرای مسمومیت مرموز
همشهری مسمومیت های سریالی در مدارس قم و ادعای فلج شدن برخی از دانش آموزان را بررسی می کند

از9آذرتاپایانبهمنامسال217دانشآموز
قمیدچارمســمومیتهاییشــدهاندکه
بهصورتسریالیدرمدارسایناستانتکرار
میشود.البتهبروزمسمومیتهایناشیاز
گازمونوکسیدکربندرایامسردسالاتفاق
تازهاینیســت،اماپیگیریهایهمشهری
نشانمیدهدکهمســمومیتهایرخداده
دربارهدانشآموزانازمونوکسیدکربننبوده
اســت.ایندرحالیاســتکهبرخیازاین
دانشآموزانپسازمراجعهبهمراکزدرمانیدر
بخشاورژانسوبرخیدیگربهدلیلمشکلات
عصبیدربخشهایاعصابونورولوژیتحت
درمانقرارگرفتهاند.حالابرخیخانوادهها
مدعیفلجشدنفرزندانشــانبابروزاین
مسمومیتهاهستند.وزارتبهداشتالبته
فلجشدنایندانشآموزانراتأییدنمیکند.
سخنگویاینوزارتخانهبههمشهریمیگوید:
»بررسیشواهدصرفاًحاکیازمسمومیتاین
دانشآموزاناست.«معاوندرماندانشگاه
علومپزشکیقمهممیگوید:»اینکهبرخی
ازدانشآموزانهنوزهمپسازگذشتمدتی،
ضعفوبیحسیدرپاهایااحساستنگینفس
دارندهمگیعوارضخفیفوغیرماندگاری

استکهبهمرورزمانبرطرفمیشود.«

ورودآقایدادستانبهماجرا
با اینکه وزارت بهداشت کمیته ای علمی با حضور 
متخصصان مختلــف برای بررســی دلایل بروز 
این مسمومیت ها تشــکیل داده، اما دیروز اعلام 
شــد که هنوز هیچ نتیجه قطعی درباره بروز این 
مسمومیت ها در مدارس قم حاصل نشده است. 
حالا ماجرا آنقدر پیچیده و نگران کننده شده که 
محمدجعفر منتظری، دادســتان کل کشور هم 
احتمال اقدامات مجرمانه درباره این مسمومیت ها 
را داده و در نامه ای به دادستان قم نوشته: »اخبار 
واصله از یک جریان نگران کننده نوعی مسمومیت 
در بعضی از مراکز آموزشــی قم نشان از احتمال 
اقدامات مجرمانه عمدی دارد کــه قابل توجه و 
پیگیری دقیق اســت. اگرچه مسئولان محترم 
آموزشی، بهداشتی و اطلاعاتی در تعقیب قضیه 
هستند لکن ضروری است جنابعالی نیز از جایگاه 
مدعی العمومی با اهتمام بیشتر و سرعت و دقت، 
موضوع را تحت پیگرد قانونــی قرار داده و ضمن 
همکاری لازم با مسئولان ذیربط به ریشه یابی و 

کشف واقعه بپردازید تا هرچه زودتر نگرانی های 
شــهروندان محترم و اولیای دانش آموزان عزیز 
برطرف شود و چنانچه کســانی در این امر قصور 
یا تقصیر داشــته یا توطئه ای در کار بوده  با آنها 
برخورد قاطــع و قانونی انجام دهیــد و نتیجه را 

گزارش فرمایید.« 

2مورداعلامفلجیدرمراجعاتدانشآموزان
»مراجعات دانش آموزان به دلیل مســمومیت به 
اورژانس همچنان ادامــه دارد.« این نکته را یکی 
از رزیدنت ها در بیمارســتان قم که مایل نیست 
نامش در این گزارش منتشر شود، به همشهری 
اعلام می کند و در توضیح بیشتر درباره وضعیت 
این دانش آموزان می گوید: »هر روز تقریباً چند 
دانش آموز به دلیل مسمومیت به اورژانس مراجعه 
می کنند که علائم فلجی، سرگیجه، تنگی نفس 
و... دارند. تعدادی از این دانش آموزان به دلیل آنکه 
عنوان می کنند قادر به حرکت نیستند، در بخش 
نورولوژی بستری می شوند. البته نتیجه معاینات، 
ام آرآی و نوار عصبی آنها از نظر فلجی نرمال است، 
اما عنوان می کنند کــه همچنان نمی توانند پای 
خود را تکان دهند یا زمین بگذارند. به نظر می رسد 
فلج رخ داده در این دختران منشــأ سایکولوژی 
و روانی هم داشته باشــد؛ چراکه استرس و ترس 
هم می تواند از نظر روانی چنین مشــکلاتی را در 
فرد ایجاد کند.« او درباره اینکه آیا تاکنون دلیل 
مشخصی برای بروز مســمومیت ها در مدارس با 
انجام آزمایش ها اعلام شده یا نه، هم عنوان می کند: 
»در این باره نظریه قطعی وجود ندارد، اما علائم این 
دانش آموزان به مســمومیت با مونوکسیدکربن 
نمی خورد؛ چراکه گازهای خونی آنها نرمال است 
و آزمایش های آنها مشــکلی نــدارد. در این باره 
گمانه زنی هایی ناشــی از مســمومیت سم های 
کشاورزی وجود دارد، اما باید مسئولان پیگیری 
و عنوان کنند که اگر دلیل مسمومیت ها ناشی از 
این سموم است از چه طریقی منجر به آلودگی در 

مدارس شده است. جالب است که هفته گذشته 
مادر یکــی از این دانش آمــوزان به دلیل همین 
مسمومیت ها به اورژانس مراجعه کرد و می گفت 
که تنها چنــد دقیقه در حیاط مدرســه حضور 
داشته و دچار علائم سرگیجه و تنگی نفس شده 
اســت.« به گفته این رزیدنت، مراجعات ناشی از 
مسمومیت ها تنها شامل دانش آموزان دختر قمی 
نیست و معلمان هم دچار این مشکلات می شوند: 
»البته مسمومیت ها حاد نیست. ۲مورد بی حسی 
اعلام شده از سوی این دانش آموزان هم آزمایش ها 

و علائم بالینی نرمال دارند.«

مسمومیتهامیتوانندمنجربهبیحسیشوند
البته بــروز فلجی بعــد از مســمومیت ها امری 
 ICU شایع است. شاهین شــادنیا، رئیس بخش
مسمومان بیمارســتان لقمان حکیم تهران در 
این باره به همشهری می گوید: »درباره دانش آموزان 
قمی با توجه به اینکه آنها را معاینه و ویزیت نکردم، 
نمی توانم نظر خاصی ارائه کنم. این دانش آموزان 
ممکن اســت ادعا کنند که دچار لمســی دست 
یا پا هســتند، اما در معاینه بالینــی می توان در 
این باره نظر قطعی داد. البتــه به صورت کلی در 
کنار بسیاری از مسائل و علل نورولوژیک، یکی از 
عوارض مسمومیت ها، فلجی است.« این متخصص 
سم شناسی و مسمومیت ها درباره اینکه درصورت 
بروز چنین مسئله ای آیا این بی حسی ها قابل درمان 
هستند یا خیر هم می گوید: »این مسئله به ماده 
شیمیایی، غلظت و مدت زمان تماس بستگی دارد. 
کسانی که در صنایع شیمیایی فعال هستند، با توجه 
به این فاکتورها شدت عارضه های متفاوتی دارند.«

آسیبهایمغزی؛اثرغیرماندگار
»نمونه برداری های لازم برای آزمایش ها انجام و 
برای آزمایشگاه های مرجع کشوری مثل رازی و 
انستیتو پاستور ارسال شده است، اما هیچ مورد 
مشکوکی را نشان نداده است.« این نکته را مجید 
محبی، معاون درمان دانشگاه علوم پزشکی قم اعلام 
می کند و با تأکید بر اینکه هنوز به نتیجه قطعی 
درباره بروز این مسمومیت ها نرسیده اند، می گوید: 
»تیم ویژه پیگیری اتفاقات اخیر در مدارس قم که 
از طرف وزارت بهداشت مأمور هستند، بررسی های 
اولیه را انجام داده اند و نتایج این بررسی ها در جلسه 
یکشنبه شب مورد بررسی قرار گرفت. بررسی های 
وزارت بهداشت از ماجرای مسمومیت های مدارس 
قم به نتیجه نرسیده اســت. در این بررسی های 
اولیه، نمونه های مختلفی که لازم به بررسی بود 
حتی لباس دانش آموزان و نمونه های محیطی، 
تنفســی و خونی مورد آزمایش قــرار گرفت، اما 

نتیجه ای حاصل نشــد؛ بنابراین جهت شفافیت 
این موضوع برای بار دوم نمونه برداری های مختلف 
از دانش آموزان انجام شــده و منتظــر نتایج آن 
هستیم.« محبی با بیان اینکه قرار بود اگر نتایج 
جدیدی حاصل شــود، اطلاع رســانی عمومی 
انجام دهند تا از نگرانی های والدین دانش آموزان 
کاسته شود، می گوید: »ارگان های مختلفی پیگیر 
وضعیت مسمومیت دانش آموزان در قم هستند. 
بهترین تیم متخصصان و بهترین مراکز درمانی و 
آزمایشگاهی، همچنین پدافند عامل برای بررسی 
و شفافیت این موضوع بسیج شــده اند تا هرچه 
سریع تر علت این مسمومیت های سریالی مشخص 
شود. اگرچه هنوز عامل مسمومیت دانش آموزان 
به طور دقیق مشخص نیســت، اما اگر یک عامل 
خارجی مانند گاز استنشاقی در محیط نیز عامل 
این مسئله باشد، بسیار خفیف بوده و علت نبود 
دستیابی به این مورد مشکوک هم همین موضوع 
است.« معاون درمان دانشگاه علوم پزشکی ادامه 
می دهــد: »۹۹ درصد از دانش آموزان مســموم 
شــده در روزهای اخیر در مدارس قم، در ساعات 
اولیه از بیمارستان ترخیص شده  اند و شاید حتی 
اعزام آنان به بیمارســتان هم ضرورتی نداشــته 
باشد. استنشاق هوای آزاد در حیاط مدرسه هم 
می تواند وضعیت عمومی آنان را بهبود ببخشــد 
و این عامل آنچنان خفیف اســت که هیچ گونه 
اثر ماندگار و طولانی مدتی را برای دانش آموزان 
رقم نمی زند.«  او درباره شــایعاتی از قبیل فوت، 
معلولیت، از دست رفتن بینایی و مشکلات تنفسی 
و قلبی دانش آموزان مسموم شده در قم هم توضیح 
می دهد: »منظور از اثر ماندگار، آسیب های مغزی 
است که به واسطه مسمومیت، فرد متحمل آنها 
می شود و هرگونه عوارض مسمومیت به جز این 
مسئله، اثر غیرماندگار است؛ بنابراین اینکه برخی از 
دانش آموزان هنوز هم پس از گذشت مدتی، ضعف 
و بی حسی در پاها یا احساس تنگی نفس دارند که 
همگی عوارض خفیف و غیرماندگاری است که 

به مرور زمان برطرف می شود. نوار عصب و عضله 
دانش آموزان مسموم شــده در استان، مؤید این 
است که هیچ آسیب جسمانی برای آنها به وجود 

نیامده است.«

مسمومیتهاپایدارنیست
مطالعات به نتیجه نرسیده و نگرانی خانواده های 
قمی برای سلامتی فرزندانشــان ادامه دارد. آنها 
هر روز پیگیــر دلایل بروز این حادثه و خواســتار 
تعطیلی مدارس تا اعلام وضعیت قطعی هستند. 
وزارت بهداشت هم کمیته علمی بررسی موضوع 
مسمومیت دانش آموزان قمی را با مسئولیت معاونت 
درمان وزارت بهداشت تشکیل داده و انتظار می رود 
که به زودی دلایل بروز این مسمومیت ها در مدارس 
قم اعلام شــود. پدرام پاک آیین، سخنگوی وزارت 
بهداشت درباره اقدامات انجام شــده از سوی این 
وزارتخانه به همشــهری می گوید: »کمیته علمی 
بررسی موضوع مسمومیت تعدادی از دانش آموزان 
در قم، با دستور وزیر بهداشت تشکیل شده و استادان 
برجسته دانشــگاه های چند استان ازجمله تهران 
و قم در ایــن کمیته حضور دارند. بررســی دلایل 
 بروز این مســمومیت ها با توجه بــه آزمایش های 
صورت گرفته و کاوش پرونده های بالینی این افراد 
از سوی این استادان در حال انجام است و نتایج آن 
به زودی اعلام خواهد شد.« او در پاسخ به اظهارات 
مطرح شده از سوی برخی خانواده ها مبنی بر فلج 
شدن فرزندانشان به دلیل این مسمومیت ها می گوید: 
»از زمان بروز حادثه بررســی های لازم در این باره 
از سوی معاونان بهداشت و درمان وزارتخانه انجام 
شده اســت. آزمایش های این دانش آموزان، نتایج 
بازدیدهای میدانی و همچنین گزارش ها و شواهد، 
بررسی و در کمیته علمی هم مورد تحلیل قرار گرفته 
است. نتایج این بررسی ها صرفاً ابتلای دانش آموزان به 
مسمومیت را نشان می دهد.« پاک آیین همچنین 
درباره درخواست خانواده های قمی مبنی بر تعطیلی 
مدارس تا مشخص شــدن دلایل بروز این اتفاقات 
و اینکه آیا بهتر نیســت به منظور حفظ ســلامت 
دانش آموزان چنین تصمیمی اتخاذ شــود؟عنوان 
می کند: »در این باره وظیفه ما بررسی بالینی، مطالعه 
شواهد و نتایج بیماری هاست.« سخنگوی وزارت 
بهداشت همچنین درباره تأخیر در پیگیری دلایل 
بروز این مســمومیت ها با وجود گذشــت بیش از 
۳ماه می گوید: »طی این مدت یافته های علمی قابل 
اتکایی به دست آمده؛ ازجمله اینکه این دانش آموزان 
دچار بیماری های ویروســی یا میکروبی نیستند. 

مسمومیت های ایجادشده در این 
کودکان هم عوارض پایدار نداشته 

و حاد نبوده است.«

مریمسرخوشگزارش
روزنامه نگار

کاشت یک میلیارد نهال در 3 سالتوافق سبز ایران و چین
 روزنامه همشهری به بخشی از مهم ترین جزئیات همکاری محیط زیستی ایران و 

چین در قالب سند توافق ۲0ساله تهران - پکن دست یافت 
خوزستان، البرز، آذربایجان شرقی، ایلام، گیلان و لرستان در زمینه تولید 

بیشترین مشارکت را در نهضت مردمی کاشت نهال خواهند داشت
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اخذ مجوز استخدام 
۱۱هزار مربی پرورشی 

مدارس
اصغرباقــرزاده،معاون
پرورشیوفرهنگیوزارت
آموزشوپــرورش:مجوز
ابتداییجذب11هزارمربی
پرورشیازرئیسجمهور
گرفتهشدهوبعدازتأیید
قطعیاینمجوزشــرایط
جذب،زمانآزمونونحوه
انتخابافــرادبهعنوان
مربیتربیتیمتناسببا
اطلسنیــازجغرافیایی
برنامهریــزیمیشــود.
درحالحاضــر47هزار
مربیتربیتــیدرآموزش
وپرورشحاضرهســتند
که7هزارنفرآنهادرشرف
هســتند  نشستگی ز با
و5۰درصدبالای2۰ســال

سابقهخدمتدارند.

افزایش 8/5درصدی 
پرونده های پزشکی 
قانونی در سال جاری

مهدیفروزش،مدیرکل
پزشــکیقانونیتهران:
طی9ماههامســال۸۰
هزار597پروندهبهدلیل
آسیبهایناشیازنزاعبه
مراکزپزشکیقانونیاستان
تهرانارجاعدادهشدهکه
درمقایسهبامدتمشابه
درسالگذشته)14۰۰(با
پرونده 74هــزارو274
۸.5درصدرشــدداشته
است.اینگونهمواردنیازبه
تحقیقاتکارشناسانامور
اجتماعیداردکهعوامل
متعــدددرآنتأثیرگذار
هســتندوفقطیکدلیل
خاصنمیتوانــددرآن

تأثیرگذارباشد.

آرایشگاه ها حق ارائه 
خدمات پزشکی زیبایی 

ندارند
بابکسلحشور،مدیرکل
امورکمیسیونهایسازمان
پزشکیقانونی:آرایشگرها
بههیچوجهاجــازهارائه
خدمــاتپزشــکیدر
حوزهزیبایــیراندارندو
چنانچهبهفردیآسیبی
واردکنندعــلاوهبرلزوم
جبرانخسارت،مرتکب
جرمنیزشدهاند.براساس
گزارشیکهاوارائهمیکند،
مطابقآمارهــایموجود
وبراســاسپروندههای
ارجاعیبهکمیسیونهای
پزشــکیقانونیدرکل
کشــور،موضوعجراحی
پلاســتیکوترمیمیبا
هزارو25شــکایتپس
ازدندانپزشکی،جراحی
عمومــیوجراحیزنان
وزایمــان،دررتبهچهارم
میزانقصوروشــکایات
در۸ماههسالجاریقرار

گرفتهاست.

نیمی از معتکفان 
امسال دهه  هشتادی ها  

بودند
حجتالاســلامرضاعزت
زمانی،معــاونفرهنگی
سازمانتبلیغاتاسلامی:
بیشازنیمــیازجمعیت
معتکفینامســالرادهه
هشتادیهاتشکیلدادند.
بیشاز613هزارمعتکفدر
3هزارو957مسجدسراسر
کشور،حضورداشتندکه
352هزارنفرآنهامعادل
نیمــیازکلجمعیــت
معتکفیــندانشآموزان
دختروپسردهههشتادی
بودند.تهــران،اصفهان،
فارس،خراســانرضوی،
چهارمحــالوبختیاریو
آذربایجانشــرقیجزو

استانهایپیشتازبودند.
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217 تعداد افراد 
مسموم شده

مجموع افراد 
مسموم شده

قــم:  علوم پزشــکی  درمــان  معــاون 
از دانش آمــوزان هنــوز  برخــی  اینکــه 
ضعــف و بی حســی در پاهــا یــا احســاس 
تنگی نفــس دارند همگی عــوارض خفیف 
و غیرمانــدگاری اســت کــه بــه مــرور زمان 

برطرف می شود

به دلیــل  همچنــان  دانش آمــوزان 
اورژانــس مراجعــه  بــه  مســمومیت 
می کننــد و علائــم فلجــی، ســرگیجه، 
تنگی نفــس و... دارنــد. تعــدادی از آنها 
قــادر بــه حرکــت نیســتند و در بخــش 

نورولوژی بستری می شوند


